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ســیاوش چراغی پور، بازیگر سینما، تئاتر 
و تلویزیــون بــا بیان اینکه گاهــی حضور در 
پروژه های فیلم کوتاه به تعهداتش نســبت به 
آثار بلند لطمه زده اســت، گفت: با این وجود 
پای فیلم های کوتاه و فیلمســازانش ایستاده و 

خواهم ایستاد.
به گزارش ایسنا، سیاوش چراغی پور درباره 
علاقه اش به فیلم های کوتــاه گفت: من فیلم 
کوتاه را به عنوان یک پدیده مســتقل و جدا از 
فیلم بلند بســیار دوست دارم و از تماشای این 
فیلم ها لذت می برم. در واقع این موضوع سلیقه 

و علاقه شخصی من از گذشته بوده است.
او بــا تاکیــد بر حمایــت هنرمنــدان از 
فیلمســازان این حوزه ادامه داد: وظیفه ما این 
اســت که از سینمای کوتاه حمایت کنیم زیرا 
جوانانی بسیار خلاق و با استعداد در این حوزه 
داریم که با ایده ها و سوژه های نو در این مسیر 
گام برمی دارند. آنهــا در فیلمبرداری به دنبال 
قالب های جدید و ساختارشــکن هســتند و 
قابلیت های فراوانــی دارند که باید برای آینده 

سینمای ایران از آنها حمایت شود.
این هنرمند افزود: متاسفانه فیلمسازان این 
حــوزه از نظر بودجه و امکانــات چندان مورد 
حمایت قرار نمی گیرند. به شخصه بر این باور 
هستم که پذیرش تقاضای حضور در آثارشان 
حداقل کاری است که می توانم برای همراهی 

با آنها انجام دهم.
چراغی پور گفت: نبایــد جوان و بی تجربه 
بودن بچه های فیلم کوتاه را در نظر بگیریم بلکه 

باید با حمایت از آنها به آینده سینما فکر کنیم.
او ضمن قدردانی از انجمن سنمای جوان که 
با برگزاری پاتوق های فیلم کوتاه از فیلمسازان 
جــوان حمایت می کنــد، گفــت: پاتوق های 
فیلم کوتاه باعث می شــود تــا فضا برای بحث 
و گفت وگــو بیــن بچه ها به وجــود بیاید و با 
دیدگاه های جدید و بیشتری آشنا شوند اما این 

پاتوق ها کافی نیستند.
این هنرمند با اشاره به تعداد بالای تولیدات 
فیلم کوتاه به طور ســالانه بیــان کرد: تعداد 
تولیــدات فیلم هــای کوتاه و حضورشــان در 
جشــنواره فیلم کوتاه نشان از این است که ما 
در این حوزه با یک پدیده عظیم مواجه هستیم 
و مســئولیت دولت، مدیران و اصحاب فرهنگ 
و هنر برای برنامه ریــزی و تامین بودجه این 

تولیدات بسیار سنگین است.
چراغی پور با بیان اینکه اگر به جوانان فعال 
در حوزه فیلم کوتاه توجه نکنیم، باختیم، ادامه 
داد: انجمن ســینمای جوانان ایران باید برای 
حمایت از این جوانان وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی، خانه ســینما و خیلی از ارگان ها و 

نهادهای دیگر را با خود همراه کند.
او گفت: ما چندین ســال است که به لحاظ 
تولید آثار ســینمایی شاهد تولیدات موفقی از 
طــرف بنیاد فارابی نبوده ایــم در حالیکه این 
بنیــاد می تواند به کمــک و حمایت از انجمن 
ســینمای جوانان ایران بیاید. علاوه بر این ما 
باید در سینماها اکران مداوم فیلم کوتاه داشته 
باشیم و چند سانس جدی را در سراسر کشور 

به فیلــم کوتاه اختصاص دهیــم. چراغی پور 
افزود: جسارت فیلمسازان در تولید فیلم کوتاه 
برای من بسیار اهمیت دارد و معتقد هستم که 
جوانان باید در این زمینه پیش بروند و تجربه 

کنند تا به فیلمسازان خوبی تبدیل شوند.
این بازیگر ســینما و تلویزیــون ادامه داد: 
فیلم کوتاه یک مدیوم تثبیت شــده در جهان 
اســت. در سراســر دنیا کارگردان هایی داریم 
که تمام عمرشــان را فیلم کوتاه می ســازند و 
بازیگــران حرفه ای و مطرحی کــه در این آثار 
بازی می کنند و این به معنای پذیرش و اهمیت 

جایگاه فیلم کوتاه به شمار می آید.
او عنوان کرد: طی چهل سالی که از برگزاری 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران می گذرد، 
هرسال شاهد سوژه های متفاوت، تکنیک های 
مــدرن تر و به روزتــری از بچه های این حوزه 
هســتیم که قطعا با تامین بودجه و هزینه آثار 
بهتری را رقم خواهند زد. شــاید بد نباشد که 
دفاتر فیلمسازی و تهیه کنندگان خصوصی در 
طول ســال به ازای تهیه هر فیلم بلند از چند 
فیلم کوتاه هم حمایت کنند. این بزرگ ترین 

کمک به سینمای کوتاه خواهد بود.
سیاوش چراغی پور حضور فیلم های کوتاه 
را در جشنواره های بین المللی درخشان دانست 
و گفت: درخشــش تولیدات فیلم کوتاه ایران 
در جشنواره های جهانی طی سال های اخیر از 
فیلم های بلند هم جلو زده اســت. این موضوع 
یعنی اندیشه ای جدید پشت این کارهاست که 
می توانند در عرصه های جهانی مثل کن، اسکار 

و ... دیده شوند.
او بیان کرد: در جشــنواره های داخلی فیلم 
کوتاه مــا به تمام حوزه ها بــا نگاهی حرفه ای 
توجه می کنیم اما متاسفانه در بخش بازیگری 
این نــگاه کمتر حفظ می شــود. این موضوع 
شــخصی نیســت چراکه من با هدف داوری 
شدن و شــرکت در جشــنواره با فیلمسازان 
فیلم کوتاه همراه نمی شوم اما از نگاه حرفه ای 
نمی توان تمام بخش های یک فیلم را با داوران 
شناخته شده و از جایگاه تخصصی داوری کرد 
اما بازیگران حرفه ای کار از داوری حذف شوند.

این بازیگر ســینما و تلویزیــون ادامه داد: 
نگاه حرفه ای هیات داوران در هر بخشی باعث 
تشدید رقابت بین تولیدکنندگان و همچنین 
همراهی دیگر بازیگرانی که پیش از این چندان 
تمایلی به حضور در آثار فیلم کوتاه نداشته اند، 

خواهد شد.
او بــا تاکید بــر حمایتش از فیلمســازان 
جوان عرصــه فیلم کوتاه بیان کرد: حضور من 

در فیلم کوتاه گاهی بــه تعهداتی که در قبال 
فیلم های بلند دارم، لطمه زده اســت اما با این 
وجــود همچنان پای فیلمســازان فیلم کوتاه 

ایستاده ام و خواهم ایستاد.
چراغــی پور، جشــنواره را محــل ارتباط 
فیلمسازان با یکدیگر دانست و گفت: من اصولا 
با حضور در جشــنواره حالم خوب می شود. در 
جشنواره ها به ویژه جشنواره فیلم کوتاه تهران 
انرژی، شور و نشاط زیادی بین شرکت کنندگان 
است. اینکه فیلمســازان و تماشاگران پس از 
تماشــای آثار گفت وگو و نقد و نظرهای خود 
را در مــورد آثــار با هم در میــان می گذارند، 
بسیار ارزشمند اســت. این یعنی سینما هنوز 
فعال و زنده است. همیشــه تلاش کرده ام در 
جشنواره های متفاوت فیلم کوتاه حضور داشته 

باشم و از این فضای دوستانه بهره ببرم.
چهلمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهــران از ۲۷ مهر تا ۲ آبــان ۱۴۰۲ به دبیری 

مهدی آذرپندار برگزار خواهد شد.

سیاوش چراغی پور: 

جوانان بسیار خلاقی در حوزه فیلم کوتاه داریم

کسی شاید باور نکند یکی از برجسته ترین 
هنرمندان نقاش کشــورمان چه روحیه طنزی 
داشــت؛ چنانچه دوستانش در آخرین لحظات 
و مراســم وداع با او، باز هم از شخصیت شاد و 
نشاطش می گفتند. کسی شاید این را هم باور 
نکند کــه یکی از مطرح ترین هنرمندان عرصه 
تجســمی ایران، تا چه اندازه به فوتبال علاقه 
داشت. آن اندازه که هنگام بازی های استقلال 
پرســپولیس با دوســتانش کل کل می کرد و 

خودش هم فوتبال بازی می کرد.
به قول یکی از همکارانش، شباهنگی امروز 
تشییع نشد. جلال امروز زنده می شود. او پس 
از مرگش بیش از گذشته شناخته خواهد شد 
و هنر ایران زمین بیــش از این ها از او خواهد 

شنید.
به گزارش خبرنگار ایســنا، مراسم تشییع 
پیکر جلال شــباهنگی، هنرمند سرشــناس 
رشته های نقاشــی، گرافیک و مجسمه صبح 

یکشنبه از مقابل تالار وحدت برگزار شد.
جلال شباهنگی روز پنجشنبه ۲۶ مرداد ماه 
در سن ٨٨ ســالگی درگذشت. مراسم تشییع 
پیکر این هنرمند یکشــنبه )۲٩ مردادماه( با 
حضور خانواده، دوستان، همکاران و شاگردانش 

از مقابل تالار وحدت برگزار شد.
در مراســم تشییع پیکر شــباهنگی فقید 
جمعی از هنرمندان از جمله ســهراب هادی، 

منوچهر مغــاری، مصطفی گــودرزی، محمد 
فدوی، ایرج اسکندری، طاهر شیخ الحکمایی، 
کوروش گلناری، مهدی حســینی، امامی فر، 
کوروش پارســا نــژاد، امرالله فرهــادی، بهرام 
کلهرنیا و... حضور داشــتند. همچنین محمد 
خراسانی زاده )مدیر کل دفتر هنرهای تجسمی( 

از حاضران در مراسم بود. 
مهدی حسینی ـ هنرمند نقاش ـ در ابتدای 
مراسم سخنرانی کرد. او گفت: چه غریب است. 
عزیــزان همه رفتند. تمــام دور و برم پر از جا 
خالی هاست. الان همه شاهد هستید که ما در 
شــرایطی هستیم که اگر نگوییم هر هفته، هر 
ماه با درگذشــت یکی از پرافتخارترین عزیزان 
خود چه در زمینه موســیقی، چــه در زمینه 

هنرهای تجسمی روبه رو می شویم. 
حســینی اظهار کرد: مرحوم شــباهنگی 
همکار ما بود. همه اطلاع دارید که ایشان عضو 
بازنشسته دانشــکده هنرهای زیبا بود. روحیه 
معلمی داشــت و همه را پذیرا بود. او نسلی از 

جوانان را برای آینده تربیت کرد. 
او ادامه داد: شباهنگی تصویرساز و گرافیست 
تراز اول و مایه افتخار همه ما بود. افزون بر آن 
هنرمند نقاشی بود که پیوسته آثاری می آفرید 
که ارتباط نزدیکی با فرهنگ و اقلیم ما داشتند. 
آثار ایشان مجموعه به جاماندنی از آثار تجسمی 
در زمینه منظره سازی است. وقتی به آثار ایشان 

نگاه می کنم در عین حال یاد اشــعار سهراب 
سپهری می افتم.

کوه هــا چه بلند، دشــت ها چه فــراخ/ در 
گلستانه چه بوی علفی می آید 

در دل من چیزیســت مثل یک بیشه نور. 
مثل خــواب دم صبح. و چنان بی تابم. که دلم 

می خواهد. بدوم تا ته دشت. بروم تا سر کوه.
آدم احساس می کند نقاشی استاد شباهنگی 

بازتاب مجموعه آثار سهراب است. 
حســینی اظهار کرد: افــزون بر این، جلال 
شباهنگی به همین مجموعه که استاد باشد و 
نسل بزرگی از هنرمندان را تربیت کرده باشد 
اکتفــا نکرده بود. مجموعه آثار شیشــه نگاری 
ایشان منحصر به فرد است. ایشان با دمیدن در 
شیشه مذاب آثار منحصر به فردی را خلق کرد. 
این مجموعه هم جایگاه خاص خود را در جهان 
دارد. وجه دیگر ایشــان احیای سنت گل مرغ 
بود. در ســال های اخیر تقریبا سنت گل و مرغ 
مغفول واقع شده بود و استاد شباهنگی همراه با 
خلاقیت و روح و ذهنیت خود و رویکرد به زمان 
مجموعه ای از گل و مرغ را آفرید که کمتر دیده 

شده و امیدواریم به نمایش دربیاید. 
این هنرمند نقاش در پایان سخنانش گفت: 
امروز با پیکر چنین فردی وداع می کنیم؛ کسی 
که اینچنین تاثیرگــذار بود و تا آخرین لحظه 
عمر خندان و خوش رو بود. ســال گذشته که 

برای معاینه های پزشکی رفتیم، ایشان حضور 
داشت که مرا با شــوخی های همیشگی خود 
پذیــرا بود. امروز اگرچه بــا نماد عینی او وداع 
می کنیــم اما یاد، خاطره، آثار و هنرمندانی که 
ایشــان ترتیب کردند در ذهــن و روح ما باقی 

خواهد ماند.
در ادامه مراســم محمدحســین حلیمی ـ 
نقاش، طراح گرافیک، اســتاد دانشــگاه تهران 
ـ اظهار کرد: من حال مناســبی برای صحبت 
طولانی ندارم. همه اینجا استاد را می شناسند 

و نیاز به صحبت نیست. 
او گفت: من با خبر درگذشــت ایشان متاثر 
شدم اما سعی کردم که ببینم این واقعه چیست 
و من نســبت به آن باید چگونه رفتار کنم. هر 
چــه فکر کنم فقط این به نظرم می رســد که 
باید همواره رفتار و اخلاق او را سرمشــق خود 
قرار دهم. شما می دانید یکی از ارکان هنرهای 
تجســمی ما در زمان معاصر، استاد شباهنگی 
هســتند. افراد شاخص بسیار هســتند اما دو 
نفر اســتاد ممیز و شباهنگی دو رکن ترتیب و 

آموزش با توانایی علمی و فرهنگی بودند. 
حلیمــی ادامــه داد: من بیــش از همه از 
تعلیمات و نظم ایشان و ابتکارشان بهره بردم. 
ایشــان به حرفه خود اعتقاد داشــت. او یک 
هنرمند به تمام معنا بود که همیشــه به فکر 

نوآوری و پیدا کردن تازه ها بود.
این هنرمند به حرف هایــش چنین اضافه 
کرد: آثار جلال شباهنگی همه درس و آموزش 
بود اما اخلاقشان هم بسیار تحسین برانگیز بود. 
او بــا همه گروه های فکــری و هنری برخورد 
می کرد. استاد شباهنگی برای ما رفتنی نیست 
و بــر تمام ابعاد فکر ما غلبه کرده اســت. باید 
ســعی کنیم رفتارهای ایشان را خودمان تکرار 
کنیم و به دیگران هم انتقال دهیم. روح ایشان 
شــاد اســت همچنان که در زندگی شاد بود. 
او همواره با شــادی برخــورد می کرد. روحیه 
ورزشکاری و سلحشــوری ایشان موجب شده 
که رفتنی نباشد. او در عالم منبسط شده است.
پس از حلیمی، مرتضی اســدی ـ هنرمند 
نقاش و مدرس دانشــگاه ـ نیز دقایقی سخن 
گفت. او اظهار کرد: من افتخار شاگردی استاد 

شباهنگی را از سال ۵۷ داشتم.
اسدی یادآور شد: جلال شباهنگی همبازی 
ثابــت فوتبال ما بود. هر روز صبــح با روزنامه 
ورزشــی ســر کلاس می آمد. وقتــی انقلاب 
فرهنگی شد و دانشگاه تعطیل شد، من موقع 
برگشــت یک درگیری پیدا کــردم که چیزی 
نمانده بود اخراجم کنند اما جلال شــباهنگی 
با تمام اشــتباهاتم پای من ایستاد. بعد از آن 
افتخــار همکاری با او را پیدا کردم و همیشــه 
کنارش سرم پایین بود چون اصلا نمی توانستم 
در کنار او بگویم من معلم هستم. ابتدا از آقایان 
هانیبال الخاص، جلال شــباهنگی و مرتضی 
ممیز آموختم. ٣۰ ســال افتخــار همکاری با 
ایشــان را داشتم و ایشان همواره می گفت دنیا 
به این قشــنگی خــودت را اذیت نکن. همه را 
آرام می کرد اما به نظرم در درونش طوفانی بود. 
او ســر استقلال و پرسپولیس کل کل می کرد. 

می توانم بگویم دیواری بین او و دانشــجویانش 
نبود. به غیــر از همکار بودن نقش پدر را برای 
من داشــت و به من یاد داد که ســعی کن با 
کسی درگیر نشوی. یاد عزیزت گرامی روحت 

در آرامش ابدی آقا جلال ما.
پس از او، بهمن نامورمطلق ـ نویســنده و 
مدرس دانشگاه ـ نیز برای دقایقی صحبت کرد. 
او درباره جلال شــباهنگی گفت: گاهی به فرد 
این شخص و گاهی به متن او پرداخته می شود. 
او شخصی ویژه بود و آثاری ویژه داشت. او شوخ 
طبعی ایرانی داشت که با نوعی طنز همراه است 
و عمق عجیبی دارد. هر محفلی که شباهنگی 
حضور داشت خوشــایند بود. وقتی به ملاقات 
او در بیمارستان رفتیم با وجود اینکه حالشان 
بد بود، نمی گذاشتند کسی بدون خنده بیرون 
برود. نامورمطلق به صحبت هایش چنین اضافه 
کرد: جلال شباهنگی هنرمندی واقعی بود. کار 
از زیبایی هاســت. عادت  هنرمند عادت زدایی 
مانند کفر می ماند، می پوشــاند و نمی گذارد ما 
حقایق را ببینیم. مثلا ما بزرگ ترین کویرهای 
دنیا را داشــتیم و ایشان کویر را با نقاشی های 
خود به ما نشــان داد. من کویر را دوست دارم 
چراکه ایشان توانستند با خلاقیت خود کویر را 
نشان دهند. او می خواست زیبایی ها دیده شود.
عبدالله محمودی ـ هنرمند نقاش ـ نیز در 
مراسم تشــییع پیکر جلال شباهنگی، چنین 
اظهار کرد: زندگی صحنــه یکتای هنرمندی 
ماست. هرکســی نغمه خود خواند و از صحنه 
رود. خــرم آن نغمه که مردم بســپارند به یاد. 
من مدت ها در خدمت اســتاد شباهنگی بود. 
دوستان خاطراتی از ایشان گفتند. یک خاطره 

هم من عرض می کنم.
او سپس یادآور شد: یک روز به ایشان گفتم 
در جنوب تهران دانشــکده ای است که کلاس 
هنر دارد، اســتادی را معرفــی کنید. او گفت 
خودم می آیم، باورم نشــد اما فردا به من زنگ 
زد که هفته ای یک روز برای من وقت بگذارید. 
گفت حتما باید بیایم. هر هفته یک روز را من 
به دنبال ایشــان می رفتم و ما ٣۰ کیلومتر تا 
آن دانشکده می رفتیم. شــاید اگر به خیلی ها 
می گفتم، می گفتند دور اســت. ایشان بیش از 
۱۰ سال با من در مسیر می آمد و بر می گشت. 
در این ۱۰ سال با همه مشکلاتی که داشت، جز 
روحیه دادن و شاد بودن چیزی از ایشان ندیدم.
سپس محسن ســلیمانی ـ طراح گرافیک، 
مجسمه ساز، پژوهشگر هنر ـ چنین اظهار کرد: 
جناب شباهنگی عضو افتخاری و بزرگ انجمن 
طراحان گرافیک ایــران بود. من برای ادای دو 
جمله خدمت رسیدم. اول اینکه بیاییم اینطور 
مراســم را نامگذاری کنیم، چون این عزیزان 
را بدرقه می کنیم اما همیشــه هستند؛ دوست 
داشــتم در توصیف این مراسم بگوییم جلال 
زنده می شود. به این خاطر که از این پس است 
که جلال شباهنگی را بیشتر خواهند شناخت. 

او را تا زمانی که بود کمتر می شناختند.
او ادامه داد: اغراق نمی کنم. به خاطر همین 
جلال زنده می شود و جلال زنده می شود. این را 

به خاطر بسپارید که آیین وداع نیست.

تشییع پیکر هنرمند برجسته هنرهای تجسمی

جلالشباهنگیامروززندهمیشود
رئیس سازمان سینمایی در هفتاد و دومین 

جلسه شورای معاونین و مدیران:

به شخصه پیگیر احکام قضایی سینماگران هستم
رئیس ســازمان ســینمایی در هفتاد و دومین جلسه شــورای معاونین و 
مدیران این سازمان با اشاره به برخی احکام صادره اخیر برای سینماگران 
گفت: انتظار می رود در شــیوه برخورد با هنرمندان و سینماگران مراقبت 

بیشتری صورت گیرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی سازمان سینمایی؛ محمد خزاعی با بیان 
اینکه مراقبت در شــیوه برخورد با جامعه هنری و سینمایی باعث تقویت 
فضای آرامش و همدلی ایجاد شــده و پیوند و ارتباط وسیع تر سینماگران 
با مســئولان می شــود افزود: بی تردیــد هنرمندان ایــران علی الخصوص 
ســینماگران، جزو اقشار شــریف و موثر در رشد و تعالی جامعه هستند و 
رفتار قانون شکنانه و ضد مصالح ملی عده ای معدود، نباید نگاه تشکیلات 
کلی نظام به ویژه قوه قضاییه را علیه کلیت این قشــر شریف و زحمتکش 

دچار خدشه کند . 
به گفته وی، ارایه توضیحات اقناع کننده حوزه های تخصصی با کارشناسان 
قضایی ضمن روشــنگری، می تواند از پیامدهای مخرب و توسعه تحلیل ها 
و تفاســیر مغرضانه بلوک رسانه های ضدایرانی پیشــگیری کرده، و برای 

مسئولان دستگاه تخصصی نیز جای دفاع باقی گذارد. 
رئیس ســازمان سینمایی ضمن قدردانی از رئیس قوه قضائیه و دادستانی 
کشــور، با تاکید براینکــه قضات محترم و همکاران آن ها که در یکســاله 
گذشته در کنار سازمان سینمایی و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نسبت 
به حل و فصل مشــکلات برخی ســینماگران نهایت مساعی و همراهی را 
بــه خرج داده انــد، تصریح کرد: فارغ از حکم اخیر البته معتقدم حســاب 
آن دســته انگشت شمار از ســینماگرانی که با رفتار یا گفتار خود قوانین 
دایر کشــور را زیر پا می گذارند از بقیه جداست و باید مثل قانون شکنان 
هر عرصه و صنف دیگری پاســخگو باشند و سیستم قضایی کشور بی هیچ 
تبعیضی باید به پرونده آنان رسیدگی کند، اما عموم سینماگران و فعالان 

این عرصه جز برای تعالی فرهنگ و هنر این جامعه تلاش نمی کنند.
وی تاکید کرد: ســینماگران سرمایه های فرهنگی و اجتماعی هر کشوری 
هســتند و وظیفه مراقبــت از این گروه مهم و حســاس نه فقط بر عهده 

سازمان سینمایی، بلکه بر عهده بخش خای مختلف حاکمیت است. 
خزاعی اظهار کرد: باید اعلام کنیم که با هماهنگی و همراهی دستگاه های 
مختلف از جمله دادســتانی، از سال گذشــته با صدها نفر از اهالی سینما 
و چهره هــای صاحب نفوذ این عرصه نشســت ها و گفتگوهای صمیمانه و 
همدلانه ای داشــته ایم و بســیاری از این افراد صراحتا اعلام کرده اند هیچ 
قصدی برای تخطی از قانون یا تخلف نداشــته اند و خود را ملزم به رعایت 
قوانین و مقررات رسمی کشور می دانند از این رو ادامه این رویکرد همدلانه 
و صحیح، در نهایت موجب ایجاد آرامش و انسجام و همدلی بیشتر خواهد 
شد و سینمای ایران چه در تولید و چه اکران و شئون دیگر به موفقیت های 

تاریخی خود ادامه خواهد داد.
وی ادامه داد: به نظر می رسد برخی احکام صادره اخیر که در مرحله بدوی 

است با مشورت حوزه های تخصصی قابل گفتگو است.

مدیرمسئول روزنامه تجارت درگذشت
اصغر نعمتی ـ مدیر مســئول روزنامه تجارت ـ شــامگاه شنبه )۲٨ مرداد 

ماه( درگذشت.
روزنامه تجارت در اطلاعیه ای در گذشــت اصغــر نعمتی را اعلام کرد. در 
اطلاعیه روزنامه تجارت آمده اســت: »بدین وسیله با نهایت تاسف و تاثر و 
قلبی آکنده از حزن به اطلاع خانواده بزرگ مطبوعات و رســانه می رساند 
دکتر اصغر نعمتی مدیرعامل موسسه افق رسانه پویا و مدیرمسئول روزنامه 
تجارت و ســایت تجارت آنلاین پس از عمری تلاش و کوشش در راستای 

اعتلای فرهنگ ایران زمین به دیدار حق شتافت.«
همچنین ایمان شمســایی ـ مدیر کل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی 
ـ با اعلام خبر درگذشــت مدیر مســئول روزنامه تجارت، چنین نوشــت: 
متاســفانه و ناباورانه شب گذشته دکتر اصغر نعمتی مدیر مسئول روزنامه 

تجارت و از افراد خوش اخلاق و پرکار رسانه به دیار حق شتافت.
مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی در پی درگذشت اصغر نعمتی 

به خانواده و جامعه مطبوعاتی کشور تسلیت گفت.

اعطای نشان آزادی ملت ایران
به قهرمان شاهچراغ 

نشان آزادی ملت ایران به فرزاد بادپا خادم فداکار حرم مطهر شاهچراغ در 
برج آزادی؛مرکز فرهنگی هنری انقلاب اسلامی اعطا شد.

فــرزاد بادپا با حضــور در برج آزادی ضمن بازدیــد از این مجموعه مورد 
تقدیر قرارگرفت و نشان آزادی ملت ایران توسط دکترسید محمد هاشمی 

جانشین وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  به ایشان اهدا شد. 
در این مراســم که با حضور سردار حسن زاده فرمانده سپاه تهران، مهدی 
ســالم مدیرعامل بنیاد رودکی و فرزاد هوشیارپارسیان مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان تهران برگزار شد، فرزاد بادپا به شرح حادثه تروریستی 
حرم شاهچراغ)ع(پرداخت و بیان کرد که هر فرد ایرانی، هر مسلمان شیعه 
که این صحنه را می دید این اقدام را انجام می داد و من نیز فقط خادم اهل 
بیت هستم و این توفیقی بود که خود حضرت احمد بن موسی علیه السلام 

به من داد و من را بیمه کرد.
در حاشــیه این مراسم از نمایشــگاه تولیدات رسانه ای بسیج در خصوص 
حمله تروریستی به حرم شاهچراغ در شیراز بازدید  و از زحمات هنرمندان 

جوان به خاطر توجه به این موضوع تشکر کرد.

نمایشگاه »نقش خیال« در نگارخانه کلک خیال 
آثار هنری هنرمند خانم »ســمیه قشــلاقی« با عنــوان »نقش خیال« از 
۲٨ مرداد تا ٣ شــهریور ماه ســالجاری  بر دیوارهای نگارخانه کلک خیال 

فرهنگسرای اخلاق خودنمایی می کند. 
به گزارش روابط عمومی فرهنگسرای اخلاق، نمایشگاه انفرادی خانم سمیه 
قشلاقی با عنوان »نقش خیال«مشتمل بر ۲۰ اثر هنری در ابعاد متفاوت با 
موضوع طبیعت و آیات قرآن کریم در تکنیکهای نقاشی خط، آبرنگ، رنگ 

روغن، آبستره و اکرلیک به نمایش گذاشته می شود.
بر اســاس این خبر، علاقمندان به هنرهای تجسمی می توانند از شنبه ۲٨ 

مرداد به مدت یک هفته، از ساعت ٩ تا ۱٨ از این نمایشگاه دیدن کنند.
نگارخانه کلک خیال در خیابان پیروزی، خیابان شــکوفه، خیابان شــهید 

کاظمی، جنب بوستان گلزار طبقه دوم واقع است.

جدیدترین خبر از »سوسمار«
حمید جبلی و رحمت امینی

نمایش »سوســمار« که جدیدترین همکاری حمید جبلی و رحمت امینی 
به شمار می آید، برای اجرا به مجموعه تئاترشهر رسید.

بــه گزارش ایســنا، نمایش »سوســمار« به نویســندگی حمید جبلی و 
کارگردانی رحمت امینی از ۶ شــهریور در تالار چهارسوی مجموعه تئاتر 

شهر روی صحنه خواهد رفت.
بهار مشیری، ابوذر  ساعدی، فرزاد  برهمن، عرفان معصومی و نوید  جهانزاده 

بازیگرانی هستند که در این اثر نمایشی به ایفای نقش می پردارند.
حمید جبلی بعد از گذشــت دو دهه دوری از تئاتر به عنوان نویســنده و 
مشــاور هنری نمایش »سوســمار«، همراه این گروه نمایشی و کارگردان 

خواهد بود.  
از دیگر عوامل نمایش می توان به محمدرضا  عطایی فر به عنوان مجری طرح 

و سعید  سیادت به عنوان مدیر تولید در این پروژه اشاره کرد.
 نمایشنامه سوسمار تازه ترین اثر حمید جبلی هنوز به چاپ نرسیده است 
و نسبت به دیگر آثار این بازیگر، نویسنده، کارگردان و صداپیشه، تجربه ای 

نو و متفاوت محسوب می شود.
در خلاصه داســتان این نمایش آمده است: »دقایقی مانده به تحویل سال 
جدید، زن و مردی که در حال آماده ســازی سفره هفت سین و آغاز سال 
تازه هستند، تخم مرغی برای رنگ کردن تهیه می کنند؛ ساعاتی بعد، تخم 

مرغ ترک می خورد و ...«
نمایش »سوســمار« از روز دوشــنبه ۶ شــهریورماه ســاعت ۲۰:۱۵ و با 
 مــدت زمــان ۶۰ دقیقه اجــرای خــود را در تالار چهارســوی مجموعه

تئاترشهر آغاز خواهد کرد.

اخبارکوتاه

عمار تفتی که از یکشنبه ۲٩ مرداد، نمایش 
»دردنوشان« را روی صحنه برده،مژده داد که 

این نمایش دردها را تسکین می دهد.
او در گفتگو با ایسنا توضیحاتی درباره این 
اثر نمایشــی ارایه کرد و خطاب به تماشاگران 
تئاتر افزود: »دردنوشــان« دارویی است برای 
آنــان که دردی دارند. تفتــی که نمایش خود 
را در سالن دکتر ناظرزاده تماشاخانه ایرانشهر 
به صحنه می برد، در آغاز درباره شــیوه اجرایی 
این نمایش توضیح داد: »دردنوشــان« نه یک 

نمایش که یــک برخوانی اســت. برخوانی به 
تعریف جناب آقای بهرام بیضایی که ســازنده 
این واژه نیز هستند، حدفاصل نمایش به شیوه 
یونانی و نقالی به شیوه ایرانی است. یعنی مرز 
میان نمایشــگری صرف و روایت صرف است. 
یعنی جایی است که تنها روایت نمی کنیم بلکه 
روایت را با بــازی و نمایش همراه می کنیم. از 
این روی، »دردنوشان« یک برخوانی برای تک 
برخوان اســت که چون با موسیقی همراه بود 

تصمیم گرفتیم موسیقی نمایش بخوانیمش.

او در پاســخ به اینکه گفته می شود نمایش 
»دردنوشــان« درباره زندگی شخصی اوست و 
آیا می تواند به عنوان تئاتر مستند تلقی شود، 
گفت: به گمانم عنوان تئاتر مســتند ســزاوار 
شیوه ای از اجراســت که عین به عین حوادث 
را بازنمایی می کند. »دردنوشــان« نه نمایش 
که روایت یا بازگویــی ماجراها و تجربیاتی در 
زندگی شخصی من است. تفتی که نمایشش به 
نوعی یک سایکودرام هم محسوب می شود، در 
پاسخ به این پرسش که چرا سایکودرام در ایران 
کمتر مورد توجه قرار گرفته است؟ توضیح داد: 
دلایل بسیاری دست به دست هم می دهند تا 
موضوعی در جامعه ای مورد توجه قرار بگیرد یا 
نه. اما به گمانم مهم ترین دلیل پرسش شما این 
اســت که هنوز هم در جامعه ما به اختلالات 
روانی به چشم بیماری نگاه می شود و مراجعه 
به روان شــناس و کار کردن بر روی روان یک 
تابو است که از دیگران پنهان می شود. جامعه 
ما هنوز درنیافته اســت که میزانی که مراجعه 
به روان شــناس در جامعه ای افزایش می یابد، 

آن جامعه پویا و در حال رشــد و بهبود است 
و بــه میزانی که در جامعه ای مراجعان به روان 
درمانگر را دیوانه بنامند، آن جامعه در شــرف 

زوال اخلاقی و عقلی قرار دارد.
او ادامه داد: ســایکودرام نیز گونه ای از درام 
اســت که برای بهبود روان بــه کار می آید و 
جامعه ای که نپذیرفته باشد که اختلال روانی 
جزء ناگزیر زندگی شهری مدرن است و در پی 
درمان خویش نباشد، به طبع پذیرای این شیوه 
نمایش نیز نیست. جامعه ایرانی هنوز نپذیرفته 
است، آن ها که از روان شناس پرهیز می کنند، 
بیمارنــد و در اغلب مــوارد، مراجعان به روان 
درمانگران، روان دُرُســتانی هستند که از روان 

نادرستان به ستوه آمده اند.
تفتی که در این نمایش به شعر و موسیقی 
هــم توجه ویــژه ای دارد، در این زمینه گفت: 
موسیقی و سخن هر دو بسآمد دارند. متاسفم 
که معادل های انگلیســی و عربی اش برایمان 
آشناتر اســت. این بسآمد یعنی نقطه اوج یک 
موج، یعنــی قله ی موج. ایــن قله ها بلندند و 

برای همین اثر درمان گرانه دارند. البته قله های 
بلندی هم هســتند که اثــر ویران گرانه دارند. 
همیــن موســیقی و کلام اگر بــه هنجار و بر 
سامان باشند، درمانت می کنند و اگر ناهنجار و 
نا به سامان باشند، بیمارت می کنند. اما انتخاب 
فرکانس یا همان بســآمد درســت، می تواند 
آرامبخش و درمانگر و آفریننده باشد. با ترکیب 
این ارتعاشــات یا بســآمدها می تــوان نیروی 
آرامــش، آفرینش و درمان را نیــز افزود. این 
کاری است که در »دردنوشان« انجام می دهیم: 
خلق فرکانس یا طول موج مفید برای آگاهی و 

درمان و انتشار آن در میان تماشاگران.
این بازیگر درباره حضور کمرنگش در تئاتر 
در قیــاس با پروژه های تصویــری توضیح داد: 
بــرای من به عنوان بازیگر در تمام ســی و دو 
سالی که از اولین حضور سینمایی ام تا به امروز 
می گــذرد، هرگز مدیوم، دلیــل انتخاب نبوده 
است. من همواره نقش ها را ملاک پذیرش قرار 
داده ام و این سال ها حضورم در تصویر نیز بیش 

از تئاتر نبوده است.

عمار تفتی همزمان با آغاز »دردنوشان«:

مژده می دهیم که دردها آرام می یابند


